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ACTA DE LA REUNIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL ESCOLAR 
DEL DISTRICTE DE NOU BARRIS 

 
Data: 04 de novembre de 2021 
Lloc: Sala Plataforma DECIDIM 
Hora: 17:07 h. 
 
Presideix: 

• Sr. Dídac Ramírez Casas, Conseller d’educació del Districte de Nou Barris 
 
Assistents:  
 
Pel sector de la Direcció de Centres educatius Públics 

• Àngels Cadena Bordoll. Direcció. Escola Mercè Rodoreda 
• Marc Hortal. Direcció. Institut Pablo Ruiz Picasso 

 
Pel sector de la Direcció de Centres educatius Concertats 

• Joan Vives. Direcció. CC Bemen3 
 
Pel sector de Professorat de Centres educatius Públics 

• Vanesa Rodríguez. Professorat. Escola Víctor Català 
• Eva de Carquero Pérez. Professorat. Escola Marinada 

 
Pel sector AFA de Centres Educatius Públics 

• Meritxell López Caba. AFA. Escola Víctor Català (absent) 
 
Pel sector Associació d’Alumnes de Centres Educatius Públics 

• Joan Ramellachs Fuentes. Associació Alumnes. CFA Canyelles 
 
Pel sector Sindicats 

• Daniel Checa. Sindicat USOC. Professorat Concertat 
• Juan Carlos Bondia García. Sindicat USTEC. Professorat Públic 

 
Pel sector dels consellers 

• Alexandra López Lorente. Consellera (grup BCN Comú) 
• Joaquim Sangrà. (grup ERC) 
• Jordi Bouzon. (grup PSC) 

 
Pel sector entitats 

• Carles Benito Lupiañez. Coordinadora AMPA 9B 
 
Pel sector de l’administració educativa 

• Josep Puig Vidal. EAP. Serveis Educatius 9B 
• Judit Rifà. Consorci. Coordinació Territorial. 
• Josep Antoni Martínez Martínez. Inspecció districte Nou Barris 

 
Secretària: 

- Maria Iborra. Consell Escolar Municipal de Nou Barris 
- Marisol Zuil. Consell Escolar Municipal de Nou Barris 
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ORDRE DEL DIA 
� Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta de la darrera sessió. 

Dídac Ramírez, Vicepresident del CEMD. 
� Presentació de la Guia per la prevenció, detecció i 

acompanyament d’Adolescents i Joves en situació de soledat. 
Direcció de Serveis d’Infància, Joventut i Persones Grans, Drets 
Socials, Justícia Global i Feminismes i LGTBI (Ajuntament de 
Barcelona). A confirmar 

� Inici de curs i matrícula. Obres d’estiu i obres de menjadors. Judit 
Rifà (Representant del Consorci al territori) i Josep Anton 
Martínez (Inspector del districte) 

� Pla de Barris i centres educatius. Figures professionals 
vinculades, Caixa d’Eines, Concilia, MenjaLlibres. PMOE. Judit 
Rifà (Representant del Consorci al territori) i Josep Anton 
Martínez (Inspector del districte) 

� Proposta de creació de Grup de Treball sobre l’organització i el 
futur del Consell Escolar. Dídac Ramírez, Vicepresident del 
CEMD. 

� Torn obert de paraules 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
PRIMER PUNT 
Dídac Ramírez, conseller d’educació, dona per aprovada l’acta del 23 de març de 
2021, sense esmenes. 
La secretària del Consell explica que la Guia per la prevenció, detecció i 
acompanyament d’Adolescents i Joves en situació de soledat, no es podrà presentar 
en aquesta sessió per dificultats d’agenda de la persona de la Direcció de Serveis que 
l’havia de presentar. Queda ajornada la presentació a la pròxima Plenària del Consell, 
el més probable cap al mes de març. 
 
SEGON PUNT 
Judith Rifà exposa les dades de ciutat i districte de la matricula del curs 2021-22, de 
data de setembre 2021. Hi han 5.644 alumnes menys a ciutat. A 2n ESO hi ha més 
alumnat. Increment de matrícula als centres públics a P3, P4 i P5. 

Al districte de Nou Barris no s’observa res de rellevant respecte a la resta de ciutat. Hi 
ha un 3,4 % menys d’alumnat matriculat respecte al curs 2020-21. 

Les sol·licituds fora de període són 2.238 menys, similar a les del curs 2019-20. 

Nombre de grups als centres públics i concertats: 1 grup menys als públics i 3 menys 
als concertats. 

Una data important és que s’han mantingut els grups del curs 2020-21, amb la qual 
cosa es pot dir que es dona una reducció de ràtios a les aules. 

Judith Rifà exposa les obres de millora dels centres educatius, durant l’estiu. Gran 
rellevància dels menjadors de secundària, per la importància que tenen en la 
permanència al centre dels joves, i poder lligar-ho amb activitats extraescolars durant 
la tarda. Aquest estiu s’han fet obres als menjadors de l’Institut Pablo Ruiz Picasso i a 
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l’Institut Nou Barris. A Nou Barris faltaria dotar de menjador l’Institut Flos i Calcat i l’I/E 
Turó de les Roquetes. 

Marc Hortal explica que la sala d’assaig s’ha sacrificat pel menjador i s’ha adaptat un 
altra aula. 

Àngels Cadena, valora positivament les obres als centres educatius, es felicita i felicita 
per la transparència. 

Juan Carlos Bondia, Sindicat USTEC, parla del CEE Sant Joan de la Creu, un centre 
educatiu amb mancances, demanen dignificació de l’edifici, i adjunta fotos. Enumera 
les deficiències. Demanda informació al proper CEMD, demana que s'informi en el 
pròxim CEMD a tots els integrants de les actuacions realitzades i el calendari de les 
quals estiguin pendents. Demana que consti en acta.  

Enllaç del document amb fotos: 

https://drive.google.com/file/d/19xau5je2HOBej1RI8W_iAiKApy8ZCQak/view?usp=sha
ring 

Del dossier presentat per Juan Carlos Bondia, es fa l’apreciació de que hi ha que 
diferenciar el que pertany a la via pública i el que és dins del centre, cosa que fa 
divergir l’actuació i els agents que intervindran. Es farà arribar cada part a 
l’administració pertinent. 

Àngels Cadena diu que no és la primera vegada que aquest CEE fa demandes en 
aquest sentit i recolzen la demanda de millores estructurals i de personal. La poda dels 
arbres en l’interior de l’equipament s’hauria de fer sense demanda, hauria d’estar 
programada. 

Judith Rifà agraeix el relat i es compromet a trametreu al Consorci. Explica les 
prioritats i com es fan. Ens faran arribar les respostes al proper Consell. 

Dídac Ramírez comenta de traslladar-ho als seus companys Sonia Nieto i Conseller de 
Barri i tècnics de territori.  

Àngels Cadena demana que, una vegada estiguin estabilitzades de les dades, saber la 
matricula viva. Per conèixer la càrrega de cada centre educatiu del districte. Creu que 
en funció d’aquesta els recursos humans haurien ser més alts al districte de Nou 
Barris. 

TERCER PUNT 
Josep Anton Martínez explica PMOE, atenció alumnat NE i actuació comunitària, 
segona convocatòria, beneficiarà els mateixos centres que el curs passat. Es signarà 
un acord de corresponsabilitat. Son recursos finalistes amb previsió de continuïtat i 
manteniment en el temps. A Nou Barris son 26 centres educatius al programa PMOE 
(23 CP; 3 CC), amb valoració molt favorable. Es valoren les figures TIS i les altres 
recursos humans. 
Judith Rifà explica els programes inclosos als plans de barris. Caixa d’eines, aspectes 
curriculars i de millora a través de les arts en diferents disciplines, 18 centres 
participen a Nou Barris. Concilia, servei de Canguratge per les famílies que després 
de l’escola fins les 20 h es pugin quedar al centre educatiu els infants. Està ubicat a 3 
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centres: Escola Mercè Rodoreda, Escola Calderón i a Zona Nord al Centre Cívic zona 
Nord i a l’EBM La Muntanya. Menjallibres, extraescolar, inicialment es feia a les 
biblioteques, ara està a 15 centres de primària. Dirigit a 2on i 3er, pel foment de la 
lectura i l’escriptura. S’ha fet dotació de llibres, entre ells de comtes. Figures dels 
educadors i educadores socials: 13 professionals. Programa en cercle, antic EMO, 
educador emocional dels infants i suport als equips de professorat per part de la figura 
de suport emocional. S’han integrat molt bé les figures socioeducatives a les escoles. 

Meritxell López (Meri), referent de l’escola Prosperitat, des de les famílies demana que 
es tingui en compte que els nens que més ho necessiten puguin beneficiar-se, que ho 
diguin amb més temps. Al juliol les famílies s’organitzen amb previsió. Els tempus de 
conciliació són abans que els temps de matrícula. 

Àngels Cadena diu que es va concretar molt tard la data de inici del programa. Està 
dedicat a alumnes que tenen capacitats per un nivell lector i oral bo. Hauria de ser molt 
majoritària i a tots els centres. Demana conserges per les tardes i dissabtes i/o 
diumenges a les activitats comunitàries a les escoles, hi hauria d’haver logística 
d’acompanyament, en aquest cas de consergeria. Ara el professorat ho ha de posar 
dels seus horaris. 

Judith Rifà , comenta que ho traslladarà al Consorci. 

Meritxell López (Meri), recolza la demanda de la figura de conserge o dinamització a 
les tardes i caps de setmana als centres, ja que potenciaria la feina de les AFA i de les 
accions comunitàries. 

Dídac Ramírez, creu que ara el voluntariat dona suport i existeix el risc que ho deixin 
de fer, quan existeixi una programació. L’equiparació s’hauria de fer amb els 
equipaments esportius, que tenen un coordinador. L’administració pública ho hauria 
d’assumir. El voluntarisme aguanta però no s’arribarà a un 360º educatiu si no hi ha 
més suport. 

Judith Rifà explica que les AFA/AMPA que s’estan visitant ens fan veure que de 
vegades són molt febles i no poden ni fer aquesta feina. 

Àngels Cadena quan s’ofereix un servei comunitari ha de tenir un suport. Parla de la 
Taula d’entitats, amb la qual fan una roda pel control de la porta del centre, funciona, 
però amb voluntarisme. 

Maria Iborra desconeix els altres districtes, però a Nou Barris es vol continuar en 
aquest sentit de l’obertura dels centres i es continuarà en la recerca de donar resposta 
a aquesta demanda de consergeria. 

Àngels Cadena sobre els nous perfils professionals, es valora per la proximitat i 
preocupa la continuïtat dels professionals, es fa demanda de garantir la continuïtat al 
mateix centre. La conflictivitat amb aquests perfils ha baixat als centres escolars. 

Judith Rifà aquest curs s’ha iniciat amb els mateixos professionals TIS i educador/res 
socials que el curs anterior. 
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Joan Vives, explica que els alumnes d’FP dual, han vist endarrerit l’inici de la seva 
estada formativa, la qual cosa crearà problemes amb la continuïtat dels estudis, en la 
matrícula. 

Josep Puig, diu que formar un nou professional és una inversió, si al curs següent no 
continua es perd confiança i aquesta es fabrica persona a persona i això per l’educació 
és un fet molt preuat. 

Àngels Cadena, comenta els alumnes expulsats de secundària, aquests ronden pels 
carrers. S’ha de tenir compte amb la franja 14 -16 anys i les mesures que es prenen 
als centres quan se’ls expulsen, que no sigui conduir-los cap al vandalisme. El CEMD, 
i les institucions han de fer alguna cosa al respecte. 

Alexandra López explica l’enquesta diagnòstica sobre aspectes de gènere, violència 
de gènere, feminismes, que s’ha enviat als centres d’Infantil i Primària, Públics i 
Concertats del districte. En el pròxim CEMD proposa de parlar-ne. 

Josep Anton Martínez, en horari lectiu la mesura d’expulsió a secundària s’està evitant 
de fer-la, s’opta per altres vies: mediació, resolució pacífica, etc. Ja que és una mesura 
que empitjora l’entorn. En quan a l’absentisme, tenim pendent la convocatòria del 
Districte, s’intentarà fer abans de finals de novembre. A Nou barris tenim un índex 
elevat. 

Dídac Ramírez explica que s’estan iniciant les taules de prevenció. Creu que s’haurien 
de creuar aquestes taules amb els programes d’absentisme per encertar les accions. 
És un tema recurrent i s’ha d’actuar al respecte. 

Marc Hortal, intentem fer poques expulsions, però en fem. No aconseguim retenir-los 
als centres educatius. 

Josep Anton Martínez, no hi ha un sistema eficaç de resolució de l’absentisme, tenim 
més dades correctes, properes, la resta de passes de prevenció i resolució depassa la 
comissió i els centres educatius. Tenim un repte i un treball en xarxa, així com a ciutat. 

Dídac Ramírez explica que els consellers de prevenció i de barri van a les taules de 
prevenció. 

QUART PUNT 
Dídac Ramírez, proposa la creació d’un Grup de Treball sobre l’organització i el futur 
del Consell Escolar. A la Comissió Permanent, el Centre Formació d’Adults va fer una 
proposta per visibilitzar-se. Proposta temàtica concreta de 2 o 3 sessions i fer 
conclusions. Vol fer una prova pilot amb el tema de l’escola d’adults. 
 
Una segona proposta : com ha de funcionar el CEMD, quina programació ha de tenir el 
CEMD, etc. 
 
Joan Ramellachs, la idea es millorar la imatge de les Escoles d’Adults. S’està 
treballant en trobar propostes operatives per poder dur-les a terme. 

Dídac Ramírez, demana un recull de persones interessades en formar la comissió, no 
cal decidir-ho ara, es pot dir més endavant. Cerquem viabilitat i interessats a participar. 
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Comissió 1: Dídac Ramírez, Meritxell López, Joan Ramellachs. 

Comissió 2: Dídac Ramírez, Marc Hortal, Judith Rifà, Josep Puig, Vanessa Rodríguez. 

 

CINQUÈ PUNT 

Juan Carlos Bondia presenta queixes de centres del barri: Institut Escola Oriol 

Martorell, (Carretera Alta de les Roquetes, Districte d’Horta), no funciona el llum 

exterior, des de l’Institut Escola fins a la Ronda de Dalt el conserge ha d’anar a les 

fosques quan arriba. 

Josep Puig. La part de primària pertany a 9 Barris però la secundària correspon a 

Horta.  

Juan Carlos Bondia, continua amb el CFA Canyelles, del que diu que hi ha goteres al 

sostre dels lavabos. L’Institut Flols i Calcat, a post obligatòria no hi han prou 

ordinadors per treballar. CEE Josep Pla hi ha problemes amb el transport de l’alumnat. 

Dídac Ramírez, li demana a Juan Carlos Bondia que ho enviï pels canals de 

comunicació ordinaris. 

Eva de Carquero, professora de l’escola Marinada reclama les deficiències de l’escola. 

Tenen rosegadors que es mengen les portes, als lavabos es trenquen les cadenes, 

etc. Juan Carlos diu que no li van dir res. La Judith comenta que a la cuina s’està fent 

inversió. Demanda d’inversió en TIC, amb 14 ordinadors que són XP i 9 tablets, no és 

suficient. 

Finalitza la sessió a les  a les 19:34 h 

 

 

Maria Iborra 

Secretària del CEMD 

 


